
1 

 

PREGUNTES PENDENTS AUDIÈNCIA PÚBLICA EXTERNALITZACIÓ SERVEIS PÚBLICS DEL 

DIA 14 DE GENER DE 2014 

 

• Iniciativa per Catalunya Verds. Eduard Baches 

Comparativa preus d’aigua entre ciutats que han remunicipalitzat l’aigua o amb 

gestió 100 per cent pública.  

Resposta: A Berlín, remunicipalitzat, és de 4,63 euros/m3 

                 A París, en el mateix procés, de 2,96 

                 A Reus, gestió pública, 1,95 

                 A Mataró, gestió pública, 2,25 

                 A Tarragona, mixta, 1,60 

                 A Lleida, 1,51 

Per tant, el preu de l’aigua està vinculat a molts factors i als costos de tractament i 

distribució de la mateixa, independentment que es tracti d’un país o una zona amb 

molts recursos hídrics (països del nord d’Europa, per exemple: les ciutats amb un 

preu més alt són Glasgow amb una tarifa de 5,28 euros/m3 i Copenhaguen, amb 

6,4) i no es pot establir cap relació directa entre cost del servei, tarifa d’aigua i el fet 

que la gestió sigui pública, privada o mixta. 

Sobre el procés de recuperar concessions: 

S’ha d’estudiar contracte a contracte, però s’ha de recordar que s’han de complir 

les condicions del plec, de l’acord d’adjudicació aprovada pel Ple i del contracte 

signat entre les parts, per la qual cosa, qualsevol procés d’extinció o rescat s’ha 

d’ajustar als terminis i a les clàusules de rescissió de les mateixes, en les quals s’han 

de justificar greus incompliments de l’establert en el plec i en el contracte i són 

processos llargs, costosos i d’incert resultat judicial. 

• Marea Groga. Macià Pelegrí 

Demandes reiterades en la Comissió de seguiment del dia 21 d‘octubre a les quals 

hem donat compliment en el darrer Ple de l’Ajuntament aprovant la Moció en 

Defensa del Servei Públic a l’Educació Municipal presentada pel Grup Municipal 

Socialista. 
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S’adjunta la moció com l’Annex 1. 

Sobre la dotació econòmica, en la mateixa moció s’aproven punts relatius a la 

necessitat d’actualitzar i signar el convenis de finançament pendents amb la 

Generalitat. 

• CCOO. Fidel Navarro 

Sobre la gestió i el benefici per a la ciutadania de Lleida, el millor servei és aquell 

que suposa una menor despesa per a l’Ajuntament i una atenció més eficient per al 

ciutadà, independentment que es tracti d’una gestió pública, externalitzada a una 

empresa, o privada. 

• USTEC. Anna Garí 

Sobre les condicions laborals del treballadors, em referiré als darrers contractes i 

concessions, com el de l’enllumenat públic, on no hi ha cap afectació per al personal 

municipal, ja que no han variat les seves condicions, ni com a personal de 

l’Ajuntament, ni en relació a remuneracions, guàrdies.... La brigada d’enllumenat 

continua sent municipal i fa tasques de control de la concessió i altres feines 

relacionades amb la millora del servei elèctric, tant a la ciutat, com als edificis 

municipals. L’acord sobre el personal del Servei d’Electricitat ha estat acordat amb 

els sindicats de l’Ajuntament. 

Sobre el seguiment dels contractes, hi ha un servei adscrit a la Regidoria 

d’Urbanisme, en concret, el Servei de Concessions, que en fa el seguiment de tot 

allò que contempla el plec, amb reunions periòdiques amb les concessionàries i 

amb la incorporació de responsables de les àrees tècniques i econòmiques de 

l’Ajuntament quan es tracten de qüestions relacionades amb inversions, obres o 

balanços econòmics. De fet, aquest Ajuntament ha penalitzat empreses 

concessionàries quan no han complert alguns dels requisits contemplats al plec o no 

han assolit algun dels objectius que es plantejaven en l’oferta. 

Sobre els serveis públics deficitaris, aquí i a tots els municipis, el transport públic és 

deficitari, en tant en quant el que s’ingressa per la venda de bitllets se situa entre el 

40 i el 45 per cent dels costos. La resta s’aporta amb pressupost municipal. El servei 

de neteja i recollida d’escombraries també és deficitari, ja que la taxa 

d’escombraries només recupera una petita part dels costos. I el servei de neteja no 

es pot repercutir en taxa, per la qual cosa s’ha de cobrir amb ingressos municipals. 

El servei d’abastament d’aigua es financia íntegrament amb una concessió de “risc i 

ventura” de l’adjudicatària, que avança inversions, es fa càrrec del manteniment a 

canvi dels ingressos per tarifes, complint un estudi financer de costos i ingressos 
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que forma part del plec i que ha de garantir el necessari equilibri econòmic-financer 

del concessionari. 

• Secció Sindical Autobusos de Lleida. Josep Rodríguez 

En relació als punts relacionats amb el personal, en la negociació de la pròrroga del 

contracte d’Autobusos, l’Ajuntament, i així ho va comunicar al comitè d’empresa 

des de bon inici, no es podia comprometre a mantenir les mateixes condicions 

laborals per a tot el personal, donat que s’estava parlant d’un reajustament del 

servei d’autobusos per estalviar costos a tots els ciutadans. Malgrat això, 

l’Ajuntament ha mediat sempre amb l’empresa concessionària i amb els 

representants dels treballadors per tal que els ajustos de quilòmetres i línies 

d’autobús afectessin el menys possible a la plantilla i, en cas de ser necessari fer 

front a acomiadaments, que es poguessin reincorporar les persones afectades en 

cas d’una ampliació del servei, com així s’ha produït parcialment.  

• Secció Sindical CCOO Autobusos de Lleida. Jaume Gòdia. 

Preguntes que ja han estat respostes anteriorment. I, en relació a les preguntes 

concretes sobre el funcionament de la xarxa d’autobusos, moltes de les qüestions 

han quedat solucionades amb les successives reformes i ampliacions de línies. 

• Associació Amics del Riu Segre. Francisco Craviotto 

Moltes de les preguntes s’han respost en el qüestionari que es va lliurar el dia de la 

Comissió de seguiment i que també s’envia ara. 

• CGT. Manel Consola 

Resposta general sobre l’externalització de serveis que ja s’ha respost àmpliament, 

tant en el transcurs de la mateixa Audiència com en la Comissió de seguiment, 

posant de relleu l’aportació de nova tecnologia, la major eficiència, la necessitat de 

finançar externament les inversions necessàries per mantenir en bon estat les 

xarxes públiques d’aigua, enllumenat, transport públic. Són els models de 

col·laboració público-privada, amb diferents fórmules mixtes que s’han anat 

estenent a tots els àmbits de les administracions públiques, sobretot donada la 

limitació de contractar nou personal i la necessitat d’incorporar nova tecnologia i 

afrontar inversions (com el manteniment de la via pública, dels edificis, la inspecció 

d’activitats i comerços, els serveis a les persones... a més dels tradicionals serveis 

d’aigua, transport públic o neteja). L’element clau, al nostre entendre, és mantenir 

el control públic i garantir els principis bàsics de publicitat i lliure concurrència. 
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• Sindicat d’Estudiants del Països Catalans. 

Sobre l’aigua i les tarifes, ho he contestat anteriorment. Es tendeix des de fa anys, 

per donar compliment a les diferents directrius europees, a intentar repercutir als 

usuaris els costos de tots els serveis que presten les administracions públiques i, 

encara que això és pràcticament impossible, donat que molts serveis sempre seran 

deficitaris i requeriran d’aportacions públiques, s’ha d’intentar reduir al màxim els 

costos, ja que els serveis els paguen els ciutadans amb els seus impostos. Els costos 

del servei de l’aigua s’han anat incrementant en els darrers anys en la majoria de 

municipis, donat que partíem d’uns preus molt baixos i davant el fet d’haver de 

finançar infraestructures de millora de la qualitat de l’aigua, com les depuradores 

(el seu cost el recupera la Generalitat a través del cànon de l’aigua), o les noves 

portades en alta (com la canonada de la Mancomunitat de Pinyana) o la millora de 

la xarxa.  

Sobre el fet que ningú s’hauria de quedar sense aigua, estem d’acord, de tal manera 

que l’aigua s’ha de considerar un bé bàsic. Per això, hem articulat des de 

l’Ajuntament i Aigües Lleida un fons de solidaritat de 50.000 euros anuals per poder 

pagar el rebut de l’aigua a totes aquelles famílies que no hi poden fer front per 

motius econòmics, previ informe dels serveis socials municipals. 

• Josep Maria Jansà 

Ja he contestat anteriorment sobre la municipalització o externalització de serveis, 

en el sentit de constatar que no hi ha, per principi, un sistema bo pel fet de ser 

públic o un sistema dolent per ser privat o de gestió indirecta, depèn de com es 

gestiona, de com s’administra i de com es controla, tant tècnica, com econòmica, 

com políticament. I els beneficis cap a la ciutadania s’han de valorar no només des 

del punt de vista econòmic, sinó també des de l’òptica de si es tracta d’un millor o 

pitjor servei. 

• Noèlia Giménez 

Sobre els dubtes del contracte d’externalització del servei d’enllumenat públic de la 

ciutat, en l’acord d’adjudicació s’hi reflecteixen tots aquests temes. Específicament 

sobre les avaries, es farà càrrec la concessionària, LleidaLlum, durant el període de 

la concessió un cop hagi acabat la renovació dels 23.000 punts de llum i les 

inversions en noves faroles i xarxa elèctrica contemplades. Sí, efectivament es 

produeix un reajustament a tota la ciutat dels nivells lumínics, que no és uniforme, 

sinó que depèn del tipus de carrer, de la seva ubicació, de la seva configuració, de 

l’arbrat o obstacles existents que puguin impedir una bona visió. I tot això està en 

un plànol que s’incorpora en la documentació annexada. Tot i que baixa, en general, 

la intensitat lumínica en relació a la que teníem fins ara, els nivells continuaran 
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estant molt per sobre del que estableix la normativa. I estem en el procés de 

reforçar aquells punts o carrers on es puguin produir “angles morts” amb més 

foscor que la mitjana. 

Com ja he contestat abans, els treballadors municipals del Servei d’Electricitat no 

s’han vist afectats per la nova concessió i conserven les mateixes condicions 

laborals i salarials. En relació a la plantilla de LleidaLlum, han incorporat el personal 

tècnic i amb les característiques que es van indicar al plec. 

• Josep Ramon Lasala  

En la documentació que s’ha penjat en la web de participació en relació a 

l’Audiència i amb els nous contractes que ara també s’incorporaran, d’acord amb la 

petició que es va fer en la Comissió de seguiment, hi consten tots els detalls de tot 

el procés de licitació i adjudicació que es pregunta, de tal manera que no hi ha cap 

variació, perquè legalment no hi pot ser, entre l’acord d’adjudicació i el contracte, 

més enllà de dades i identificacions fiscal de l’adjudicatari que per una qüestió de 

protecció de dades no es poden fer públiques, ja que les dades es disposen amb una 

finalitat concreta, com és la relació contractual entre les parts, i no la de fer-ne 

pública difusió.  

Malgrat això, que els juristes de l’Ajuntament, el Secretari General i l’Oficial Major, 

van explicar, tant en l’Audiència, com en la Comissió de seguiment, en la 

documentació que constarà en la pàgina web, s’especificarà punt per punt el que 

diu la nova Llei 19/2013, de 9 de desembre, de transparència, accés a la informació 

pública i bon govern, sobre la difusió i divulgació dels contractes. Així s’hi 

incorporen, en relació als contractes sol·licitats, les següents dades: 

“Tots els contractes, amb indicació de l’objecte, la durada, l’import de licitació i 

d’adjudicació, el procediment utilitzat per a la seva formalització, els 

instruments a través dels quals, si s’escau, s’ha publicitat, el nombre de 

licitadors participants en el procediment i la identitat de l’adjudicatari, així com 

les modificacions del contracte. Igualment són objecte de publicació les 

decisions de desistiment i renúncia dels contractes.” 

• Núria Marín 

Com a conseqüència de l’Audiència Pública, s’ha celebrat aquesta Comissió de 

seguiment, en què han participat totes les persones representants d’entitats i, 

també, algunes a títol individual i s’ha intentat donar resposta a algunes de les 

qüestions plantejades, que es complementa amb la nova documentació sol·licitada 

sobre alguns contractes. També cal recordar que en el transcurs de la Comissió de 

seguiment s’han lliurat als assistents les actes de les darreres comissions de 
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seguiment de les concessions, en concret d’Ilnet i d’Autobusos, en les quals hi 

participen tots els grups amb representació municipal. 


